
ÒEl desenc�s del jovent �s per manca dÕigualtatÓ

ÒCal avan�ar sense oblidar el passat per� tenint en compte les generacions

futuresÓ

ÒTinc clar que soc ÔprofeÕ i all� ser� on tornar� algun diaÓ

En una consulta feta per internet, vaig veure que es presentava amb la seva candidatura amb lÕesl�gan

Òdisposats a treballar per un pa�s millorÓ. Qu� pretenen?El pa�s que volem des de la meva perspectiva com a

pol�tica, per� tamb� com a dona i com a mare, �s de cara al futur, millorar el que tenim ara. Quan ho mirem des

de la vessant social i pol�tica volem un pa�s on puguem expressar els nostres drets i el que volem

democr�ticament. Tamb� on puguem expressar valors feministes i ecol�gics, on puguem defensar el planeta

dÕagressions absurdes.Costa defensar aix�...Precisament per aquest motiu volem introduir pol�tiques justes.

Quan mirem el futur no el mirem des de la llunyania sin� que mirem sobretot el nostre entorn: el pa�s que deixem

per als nostres f ills, els ve�ns, la naturalesa.Hi ha moltes coses fetes, per� tamb� es t� la sensaci� que el pa�s

est� per fer. Com ho veu?Tens ra� quan dius que hi ha moltes coses per fer. LÕobjectiu ser� comen�ar-les a fer

amb plenitud de tots els drets. No et dic exclusivament els drets com a ciutadans sin� tamb� des de la

perspectiva de la Rep�blica.Vost�s s�n els republicans hist�rics, per� molts ciutadans tenen la sensaci� que

sempre xoquen contra un mur. Com es pot dissipar aquesta idea de xoc frontal?TÕhe de dir que soc agn�stica,

per� vull utilitzar una frase que va dir el papa Francesc: ÒEspanya sÕha de reconciliar amb el seu passat.Ó Aquest

passat ha generat una polaritzaci� superior encara a la que Espanya ha viscut sempre.Les dues

Espanyes?Sobretot tÕho dic per la polaritzaci� entre els ven�uts i els vencedors. �s un fenomen que a Catalunya

sempre hem intentat combatre: des de lÕeducaci�, des del reconeixement de la mem�ria hist�rica i per avan�ar

cap a nous drets sense estar pendents sempre del retrovisor: mirar cap endavant. Per tant, el que cal en aquest

moment �s avan�ar sense oblidar el passat per� tenint en compte que les generacions futures tamb� inclouran

els que van fugir de les zones dÕorigen i van voler construir el futur aqu�. El pa�s lÕhem constru�t entre tots.Hi ha

una par t de la joventut refract�ria, sobretot amb el tema del catal�.En aquest cas no �s tant des del punt de vista

dÕhaver estat educat amb el catal� sin� dÕun cer t desengany envers les expectatives que tenen cap al seu futur.

No ho veig tant en relaci� amb la llengua catalana, que tamb�, sin� amb la manca dÕigualtat. Jo mateixa soc f illa

de la incorporaci� dÕuna generaci� al catal� des del 1985.Vost� va n�ixer a la Verneda.Per aix� tÕho deia. Vaig

n�ixer en un barri obrer de Barcelona. A la classe �rem 40 alumnes i dÕaquest 40 nom�s dues noies ten�em el

catal� com a primera llengua a casa. Tots els companys que he retrobat amb els anys Ðla majoriaÐÊutilitzen la

llengua catalana normalment. El desenc�s actual en el jovent �s per manca dÕigualtat dÕopor tunitats.Com ho

observa?Veig que lÕesfor� que fan els joves per formar-se i ser competitius no troba el retorn en treball de

qualitat i estabilitat, en la possibilitat de trobar un habitatge digne. Aix� produeix un desenc�s, i puc posar

lÕexemple dels meus f ills, que estan formant-se per a un futur, potser incer t.Hi ha molta fugida de cervells

universitaris...Els joves que sÕestan formant el que desitgen principalment �s poder continuar aqu�, a prop del

seu entorn, amics i fam�lia, per� sovint no es donen les circumst�ncies adequades. El que vol el jovent, com els

seus pares, �s poder fer arrels en el seu �mbit. Si tu no tens acc�s al m�n laboral �s normal que busquis una

sor tida �ptima per al teu futur, com havia passat en generacions dÕabans, fora. Tamb� �s cer t que una par t de la

joventut actual t� aquest sentiment de per tinen�a per� no li fan tanta por els canvis, ni marxar arreu.Quan va

marxar def initivament del barri natal de la Verneda?Vaig n�ixer lÕany 1972 i hi vaig viure f ins als 21 o 22 anys,

quan em vaig traslladar al Maresme. Vaig estudiar a les escoles p�bliques del barri f ins que vaig fer una

formaci� professional a lÕEixample.Va marxar sola o amb la seva fam�lia?Sola. Nosaltres estiuej�vem en un

c�mping dÕArenys de Mar, dels nou als divuit anys. Vaig marxar amb una amiga a viure juntes a Calella. Vaig

acabar la universitat a cavall entre Barcelona i Calella. La gent de comarques, com ara la meva f illa, va a



Barcelona a estudiar. Jo ho vaig fer al rev�s. Tamb� difereixo de la meva f illa perqu� ella �s de lÕAut�noma i jo era

de la UB.Com a professora dÕangl�s i alemany durant m�s de dues d�cades, aconseguirem que la poblaci� parli

en angl�s o ser� m�s dif�cil que la independ�ncia?No, no. La metodologia a les aules ha canviat molt�ssim en

relaci� amb com estudi�vem nosaltres. Jo a lÕEGB vaig fer franc�s i he vist com la metodologia avan�ava. SÕha

introdu�t lÕangl�s des de lÕinfantil, amb un professorat especialitzat m�s preparat. Tots els centres que fan un

esfor� m�s per incrementar els horaris dels idiomes en el curr�culum obtenen resultats �ptims. �s cer t que a la

meva escola, concer tada, f�iem una hora cada dia, per� a lÕescola p�blica tamb� sÕest� avan�ant en aquest

objectiu. Barrejar la llengua anglesa amb altres assignatures far� que el nivell dÕangl�s vagi pujant

ostensiblement. La joventut, a m�s, t� altresinputs, per exemple els jocs on line, els v�deos a la xarxa o la

interconnexi� arreu del m�n. Fan que la tercera llengua millori.Enyora la doc�ncia o ha estat un descans?TÕhe de

dir que quan ho vaig deixar el 2015 per entrar al Consell Comarcal del Maresme, va ser un descans. �s una

an�cdota, per� coincidia que em tocava com a alumne el meu f ill petit. No crec que sigui bona aquesta pr�ctica, i

tÕho dic perqu� ja havia tingut lÕexperi�ncia amb la f illa gran.Per qu� va optar per la pol�tica, una pr�ctica que no

est� gaire ben vista socialment?Jo no ho veig com els que consideren professionalitzar-se a la pol�tica, potser

perqu� vinc del municipi. Tinc clar que soc profe i all� ser� on tornar� algun dia. Em vaig presentar com a

candidata a lÕAjuntament de Pineda el 2003, embarassada del meu f ill. Els companys de la secci� em van fer

conf ian�a. Era una pol�tica diferent, municipal, m�s propera, de trobar-te els ve�ns a la botiga. �s una pol�tica de

conviure. Assumir altres rols ha vingut rodat.
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